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Rambi ees

Kui Vanemuise näitleja Lena Barbara Luhse poleks ühtäkki 
võtnud pähe end teatrilavaga siduda, teaksime teda kui 
disaini- ja kunstiajaloolast. Või fotograafi. Kirg fotokunsti vastu, 
muide, ärkas Lenas erakordse jõuga elule pandeemia aegu, 
kui teatriuksed olid lukku pandud. „Kõik olid karantiinis, kel 
oli õnne, istus maakodus,“ meenutab ta. „Mina käisin looduses 
pildistamas, loomi ja linde. Õppisin linnuliigid selgeks, see kõik 
oli väga põnev.“ 

Sunduslik hingetõmbepaus kujunes Lena jaoks 
pikaks fotorännakuks. Kuniks sundpaus kestis. 
Ent pildistamishuvi ei kadunud koos karantiini 
lõpuga kuhugi. Kui on võtta aeg, siis ta teeb pilte. 
Möödunud suvel silkas tema fotosilma ette isand 
šaakal isiklikult. Või mis ta nüüd silkas, vara-
hommikul kell kuus jalutas Lena murdjaloomale 
lihtsalt vastu. „Olin suures segaduses, arutlesin 
omaette, kas tegu on koera, hundi või rebasega,“ 
naerab näitleja. „Ma isegi ei jõudnud hirmu 
tunda, mõtlesin kõiki neid mõtteid ja samal ajal 
tegin pilte. Lõpuks ta lihtsalt läks ära.“ 
 Peaasjalikult loomi-linde oma aparaadiga 
üles võtnud Lenal on aga pildistamisega muidki 
plaane. „Peaksin hakkama inimesi pildistama,“ 
arutleb ta. „Näitlejail on sageli värskeid fotosid 
vaja, ehk oleks see nišš, mis toidaks kõige roh-
kem.“ Puhkeb uuesti naerma, peab pausi ja lisab: 
„Mulle tõesti pildistamine väga meeldib.“

Kui kerge oli sul pärast pikavõitu karantiini 
lindude-loomade pildistamise pealt lavale 
tagasi tulla?

Tundsin end hästi, aga tegelikult olin natukene 
frustreeritud. Mängisime „Päikese lapsi“ (lava-
kunstikooli 29. lennu diplomilavastus Eesti 
Draamateatris) väga vähe, aga ma tohutult 

armastasin seda tükki. Iga selle etenduse õhtu 
oli kui püha toiming. Tundsin, et see on nii õige, 
mida me teeme. Aga need etendused jäid ära ja 
see oli frustreeriv. 

Mis sinu sees juhtub, kui oled end valmis 
pannud, tahaksid lavale, et oma energiat 
publikuga jagada, kuid etendus jääb ära?

Meil oli hetki küll, kui olime juba grimmis ning 
siis selgus, et keegi on koroonas ja etendus jääb 
ära. Kui „Terror“ ära jäi, tundsime kolleegidega, 
et peame minema publiku juurde ja vabandama. 
Meil oli publikust nii kahju ja vabandasimegi. Ei 
ole ju publikule kõige parem õhtu, kui tuled teat-
risse ja etendust ei toimugi. See pole ka näitleja 
jaoks kõige parem õhtu, sest oled end ju eten-
duseks häälestanud. Mida sa siis teed? Läksime 
kolleegidega koos välja istuma, jutustama ja aru-
tama. Üksi koju minna olnuks kehvem: hakkad 
veel mõtlema, et näe, olen näitleja, aga kas mind 
ikka on vaja (naerab).

Lena, vastselt teatrisse tulnu jaoks oli pandeemia
aegne tööseisak eriti karm ja koletult julm. Tahad 
tööd teha, tahad lavale, aga kuidagi ei saa. 
Liiatigi alustas tema oma karjääri Vanemuises 
lapsepuhkusele läinud Kärt Kulli rollidesse 
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 õppimisega. Nii oli tal sügishooaja alguses, 
 septembrist novembrini, tervelt viis esietendust.
 „Esimene, mida tegin, oli „Pangarööv“,“ on 
Lenal meeles. „Mäletan, et sain video, et õppigu 
ma selle järgi. Õppisingi pähe kogu teksti ja liiku
mise. Kõik asjad, isegi žestid! Aega oli vähe, mul 
polnud mahti põdeda. Kui esimesse proovi jõudsin, 
vaatasin, et kõik on siin kuulsad inimesed ja siis ... 
mina. Seal olid stseenid, kus pidin üksinda laval, 
suurel laval olema! Aega ei olnud, ühest stseenist 
teise, pulss oli kogu aeg laes. Tempo oli tohutu, mul 
ei olnud aega ka mõelda, mida inimesed minust 
arvavad. Tegelikult olen ma hästi suur põdeja.“

Kas sundpaus ei pannud sind põdema? Noor 
näitleja tahaks ju tööd teha, mitte kuude 
kaupa kodus kõõluda ja priileiba süüa. 

Ma ei mäleta tohutut masendust, leidsin endale 
kuidagi tegevust. Pildistasin ja lugesin, igasugu-
seid asju mõtlesin välja, mida teha. Ning sain 
trenni teha. Praegu käin kolm korda nädalas jõu-
saalis ja mängin tennist – see on minu kirg. Ma ei 
ütle, et olen suurepärane mängija, aga mulle nii 
väga meeldib tennis. Ning ma vaatan tennist väga 
palju, ka täiesti suvalisi turniire, mida mitte keegi 
teine ei vaata. 
 See on ilus psühholoogiline mäng, kahe ini-
mese etendus. Ainult et seal on palju vaatajaid, 
kes kõik häälekalt kaasa elavad. Kuidas sa säilitad 
enda mängu, ilma et hakkaksid vastase mängu 
mängima? See on väga huvitav. Eks see ole 
momentumi saavutamine, kui see on sinu käes, 
siis oled võitmatu. 

Kas näitleja jaoks võiks olla momentumiks 
see hetk, mil tema öelda on repliik? 

Seda ei saa üle kanda, laval ju ei võistelda oma-
vahel. Sa ei tohiks mõelda oma repliigi peale, 

kui partner sulle midagi ütleb, sa pead kuulama. 
Pead hetkes olema. Ses mõttes on tennises 
sama: sa pead seda vastu võtma, mis tuleb. 
Tenniseväljakulgi peetakse ju dialoogi. Mõlemal 
mängijal on tahe võita. Teatrilavastuses on kahel 
näitlejal teistmoodi tahtmised. 

Tennisekirg pole üksnes Lenale igiomane, vaid 
tal on hulk mõttekaaslasi teatriski. „Tervet meie 
draamatruppi on haaranud tennisepalavik,“ 
särab ta. „See on kestnud aastaid ja meil on väga 
palju mängijaid, kümme inimest kindlasti!“ 
Teiste seas mängivad tennist Maria Annus, Oskar 
Seeman, Piret Laurimaa, Jüri Lumiste, Priit 
Strandberg, Andres Mähar ja Margus Jaanovits. 
„Olen pikalt mõelnud, et peaks Vanemuise tennise
turniiri ära tegema,“ avaldab Lena. „Liiga kaua 
olen oodanud sellega. See võiks olla igaaastane 
sissejuhatus uude hooaega. Kui kirjanikel on oma 
turniir, siis miks ei võiks olla ka näitlejatel oma 
turniir.“ 
 Mis seal salata, näitlejad peavadki sportlikus 
vormis olema. Tennisest on sellele ohtralt tuge. 
Lena muigab, et siis, kui „Pangarööv“ taas lavale 
tuleb, paneb ta pulsikella etenduse ajaks käele, et 
pärast vaadata, kuidas rähklemine laval mõjub: 
„See tükk on ikka korralik trenn!“

Hiljuti esietendunud „Leopoldstadtis“ pole 
sul ilmselt pulsikellaga midagi teha. Selle 
traagilise loo kangelased füüsilisi trikke 
tegema ei pea. 

Pulsikella pole seal vaja jah (muigab). See on 
rahulik kulgemine. Et aga kannan kleidi all 
õige hoiaku pärast korsetti, võtab seegi etendus 
lõpuks higiseks. 

„Leopoldstadti“ võimsa lava ja vägevad kos-
tüümid lõi sinu teatrikunstnikust ema Lilja 
Blumenfeld. Ootasid vapralt, kuniks oma 
kostüümide kavandeid näed, või rääkisite 
sinu kostüümidest varem?

Mu emal on väga kindel visioon. Kui ta mulle 
midagi näitab, siis mitte selleks, et ma nõu 
annaksin. Ta teab alati, mida ta tahab. Vestlusi 
à la „millist kostüümi tahad?“ pole meil olnud. 
Mina panen kõik selga, mis antakse – ma armas-
tan kõiki teatrikunstnikke! 
 „Leopoldstadti“ ajal tegin mina oma asja ja 
tema oma asja. Keetsin talle hommikuti putru, 

aga arutelusid ei pidanud. Ema on nii pühendu-
nud, et tööd tehes on ta täiesti omas maailmas. 
Tema pühendumus on väga inspireeriv. 

Ema Lilja Blumenfeld ja isa Ra Luhse, arhitekt, 
on Lenale eluaeg olnud tohutuks eeskujuks. 
„Mõlemad on tohutud töömesilased,“ kiidab ta. 
„Nemad ei oota inspiratsiooni, vaid on tegijad. 
Nad kogu aeg teevad, mitte ei jaluta kuskil loodu
ses, oodates, et neid tabaks mingi tunne. Nemad ei 
käi linnukesi vaatamas.“ 
 Tõsi, ega Lenagi käi looduses loomingulist 
palangut otsimas. „Mina käin siis, kui tahan 
lihtsalt rahuneda,“ tähendab ta. „Kui ootad suurt 
inspiratsioonitulva, võid seda elu lõpuni oodata. 
Emaisa puhul on lihtsalt tore näha, et neile meel
dib see, mida nad teevad. See on suur õnnistus, kui 
sul on eriala, mis paneb tõesti silma särama, ja 
võid sellest lõputult rääkida.“ 

Kuidas sinu endaga lood on? Võid ka oma 
vanemate kombel lõputult oma erialast 
kõnelda?

Mul on vaja ikka muudest teemadest ka rääkida, 
aga ikkagi räägin teatrist (naerab). 

Eriti soojaks muutuvad ilme ja hääl, kui 
kõneled Sadamateatrist. Nagu räägiksid 
maapealsest paradiisist. 

Mulle väga meeldib Sadamateater! Mulle meeldib 
Vanemuine, mulle meeldib see, et siin on hästi 
palju erinevaid inimesi, ja ma naudin seda. Aga 
samas mulle nii sobib pugeda omaette urgu ja 
seal natukene ennast eraldada. Suures majas 
toimub nii palju asju korraga, seal on nii palju 
erinevat energiat, aga Sadamateater on õnneks 
tilluke. Seal on jõgi ja õhk liigub. 

See on ilus psühholoogiline 
mäng, kahe inimese 
etendus.

„Pangarööv“ (2020). Jaanus Tepomees, Karl Robert Saaremäe, Lena Barbara Luhse.
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Millisel Vanemuise laval end kõige paremini 
tunned? Sadamateatris?

Seda ei saa küll öelda, et ma tunnen end ühel 
laval paremini kui teisel. Kõik on head. Väikses 
majas on väga hea akustika, suure maja laval on 
väga keeruline – seal peab väga selgelt diktsio-
neerima – ning sama on ka Sadamateatris. Seal 
on kuuldavus okei, aga arusaadavus ei ole väga 
hea. Seal on kaja. Sadamateater on kui ellujäämis-
laager. Miski ses majas väga hästi ei tööta ega 
toimi, aga samas on seal hea olla. Ning seal majas 
tuleb lavale ainult häid asju. 

See, et Lenast näitleja sirgus, oleks kui asjade 
loomulik käik. Ent siiski jõudis ta suurele lavale 
kaunis käänulist teed pidi. Mis sest, et sünnilinna 
teatris Endla oli ta lapsena tihe külaline. „Seal 
olid ju mu lemmiklavastused. „Muumitrollide 
jõulud“, „Tuhkatriinu“ ja „Salaaed“. Vaatasin 
neid mitmeid kordi,“ on tal meeles. „Olen  mõelnud, 
kas peaks neid vaatama salvestisena uuesti, aga 
 taipasin, et see ei ole väga hea mõte. Sel juhul 
kaoks palju sellest maagiast, mida kogesin.“ 
 Et ema Lilja Blumenfeld oli Endlas kunstnik, 
käis Lena lihtsalt temaga tööl kaasas. Käis esieten
dustel, ent mitte kõigil. „Ma ei olnud selline laps, 
kes vaatab täiskasvanute etendusi, nii kõrgel tase
mel ma ei olnud,“ muigab ta. „Vahepeal mu teatri
huvi lahjenes, siis, kui põhikoolis õppisin. Samas 
toimetasin põhikooli lõpus draamaringis ja siis 
tuli etluskonkurss. Pidin seal esinema. Tundsin, 
et mulle meeldib laval olla ja mul tuleb see hästi 
välja. Teised kõik ümberringi ütlesid: „Oi, Lena, sa 
ei olegi vaikseltnurgasinimene!“ Siis tuli mõte, et 
võiks Vanalinna Hariduskolleegiumi teatriklassi 
minna. Ning lõpuks ma omadega sinna jõudsingi.“ 

Kuid Vanalinna Hariduskolleegiumist ei 
kibelenud sa sugugi lavakunstikooli, vaid 
sööstsid hoopis Eestist ära. 

Lavakunstikooli kohta räägiti, et see ei ole meel-
div koht. Miks ma pean neli aastat kinnises 
kohas õppima?! Ning ma väga tahtsin välismaale 
õppima minna, nägemaks, mida inimesed teevad 
väljaspool Eestit. Tahtsin põnevust. Mulle väga 
meeldib seiklemine. 
 Läksin Inglismaale disaini- ja kunstiajalugu 
õppima. Mitte vanemat, vaid 19. sajandi oma. 
Mingi hetkeni oli see väga huvitav. Meil olid foto-
graafia- ja filmiloengud ning need teemad tõmba-
sid mind rohkem. Lõputöö kirjutasin Hispaania 
1970. aastate kino kohta. See tundub olevat küll 
teemaväline, kuid kogu meie kursus oli jagune-
nud erinevateks soppideks: disainiajalugu, käsi-
tööajalugu, kostüümiajalugu, visuaalkultuur – 
film ja fotograafia. Saime kõike natukene, mina 

hakkasin kinni visuaalkultuurist. Väga põnev oli, 
mulle see väga meeldis.

Ükskõik kui põnev see kõik ka ei olnud, 
 läksid sa Inglismaalt tagasi tulles lavakunsti-
kooli. Mis krõks sinus käis?

Tulin koju, olid lavakunstikooli katsed. Kes mulle 
seda ütles, ma isegi ei mäleta. Ja ma läksin sinna. 
Olin 24-aastane, kui sisse sain. Arvasin, et olen 
kogenum kui teised, aga ega ma tea, kas olin. 
Arvan, et mitte. 

Enam ei peljanud sa seda ebameeldivat kooli?

Ei, ma ei peljanud. Tahtsin näitlemisega tegelda 
ja ennast arendada. See tundus kõige parem koht, 
kus seda Eestis teha. Mul ei olnud ka tunnet, et 
kui ma nüüd lavakasse sisse ei saa, siis on elu 
läbi. 

Sadamateater on kui 
ellujäämislaager.

„Kõik minu emast“ (2022). Lena Barbara Luhse, Maria Annus.
„Armuleivasööja“ (2022).
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Lena, surm ja  
Antigone 
Aasta oli 1982, kui Lena lavakunstikooli õppe-
jõud Anu Lamp Antigonena Ugala lavale astus. 
Nüüd on Lena kord. Tuleva aasta aprillis. 
Sadamateatris. Kui Anu Lamp istuks esietendu-
sel esimeses reas, loodab Lena parimat: „Anu 
on mulle väga oluline. Ta on õpetajana kõige 
parem, kõige ilusamas mõttes. Tal on nii palju, 
mida anda ja jagada.“ 

Praeguseks on Lena läbi lugenud Sophoklese 
„Antigone“ nii Marie Underi kui ka Anne Lille 
tõlkes. Ning lisaks Jean Anouilh’ „Antigone“. 
Anne Lille tehtud Sophoklese värske tõlke 
sõnad hakkavad kõlama Lena suus, kuulsa 
müüdi peategelannana. 

Kuid enne „Antigonet“ tegeleb Lena surmaga. 
„Keskendun uuele rollile, teeme lavastaja Marta 
Aliide Jakovskiga tükki surmast,“ selgitab ta. 
„Novembrikuu saab olema surmakuu, aga 
november ongi selline. Võibolla ongi täiesti 
õige hetk, et minna sügavuti ja üritada jõuda 
tuumani.“ Selle lavastuse tarbeks kohtus trupp 
nendega, kes on seotud elu viimasel veerel 
olemisega, omamoodi sillaehitajatega: hinge-
hoidjate, pühakirja ja rahvapärimuse tundjatega. 
Saamaks vastust küsimusele „Kuidas oleks 
kõige õigem ära minna?“ või teisisõnu „Kuidas 
õppida surema?“. 

Kas surmaloost on Lenale sellekski kasu, et 
Antigonet ette võtta? „Jah, mõtlesin küll,  
et asi läheb kuidagi loogiliselt,“ tunnistab ta. 
„Surm, teispoolsus. Tuleb huvitav poolaasta. 
Sadamateatris.“

Rambi ees

Eks sa olid ju väljaõppinud disaini- ja kunsti-
ajaloolane valmis.

See pole eriala, mil oleks palju väljundeid. 
Liiatigi ei olnud mul huvi sama erialaga Eesti 
Kunstiakadeemias jätkata. Tahtsin ise midagi 
teha, mul oli vajadus ennast loominguliselt väl-
jendada. Korraks käis küll mõte peast läbi, et ehk 
minna filmikooli režissööriks õppima, aga tund-
sin, et pole selleks veel valmis. Et olen selleks 
liiga noor, mul ei ole selleks veel sisu. 

Kas see, et olid lavakas teistest vanem, tegi su 
elu veidi lihtsamaks?

Oskasin oma energiat paremini jagada. Väga palju 
ma pidudel ei käinud. Ma lihtsalt püüdsin end 
välja magada, sest olin nii väsinud kõikidest nen-
dest ainetest. Ma lihtsalt ei jaksanud 21-aastaste 
kursakaaslastega hommikuni pidutseda. Pean 
oma kursuse mainet nüüd taastama – ei olnud 
meil asjad käest ära (naerab). 

Ei saanudki olla, sest teie juhendajad 
olid Anu Lamp ja Elmo Nüganen. Ent 
kas see kool oli siis nii keerukas, nagu 
ette kujutasid?

Eks oli palju vaeva ja valu. Esimesed kaks 
aastat oli kahtlusi, kas kõik ikka on nii, 
nagu peab, ent siis tulid diplomilavastused 
ja kõik oli kuidagi väga hästi. Kõik tundus 
õige. Aga lõputut etüüdide tegemist ma ei 
armastanud (naerab). Ma tahtsin kohe teks-
tiga tegelda. 

Pigem suurvorme, mitte väikesi etüüde?

See on üks asi. Kui sul on vaja väikest ja löö-
vat etüüdi, kus oleks vimka ning puänt, siis 
see võtab palju energiat. Mingis mõttes on 
etüüdi tegemine kasulik, sest sa üksi vastu-
tad väikese loomingulise terviku eest. Jah, 
see on väga arendav, kuid selle miinuskülg 
on see, et lähed lavale, teed oma soorituse, 
ent näitlejana ei saa sa end lahti mängida. 
See on väike ja kiire vorm, kus hinnatakse 
puänti ja sinu loo väljamõtlemise oskust. 
Näitlemise pool aga on teisejärguline.
 Hommikust õhtuni tegime etüüde.  
Kui etüüd ei olnud hea, siis uuesti ja uuesti, 
niikaua kui on hea etüüd. Ma olin sellest 
nii väsinud. Kui algas aga töö tekstiga, olin 
väga õnnelik. 

Mida Anu Lamp ja Elmo Nüganen sulle 
kui näitlejale koolist kaasa andsid?

Nad olid mõlemad väga nõudlikud. Meil oli 
nende vastu aukartus ja kui läksime etüüde 
tegema, siis ikka põlved värisesid. Raske 
on sõnadesse panna, mida nad on andnud, 
aga nad on andnud väga palju. Anu tegeles 
ka sellega väga palju, et me üksnes näitle-
jaina ei areneks, vaid ka inimestena. Et me 
loeksime palju. Et meist saaksid mõtlevad 
inimesed, sest ainult siis on meid nauditav 
laval vaadata. 

Tahtsin ise midagi 
teha, mul oli vajadus 
ennast loominguliselt 
väljendada.

„Mitte midagi“ (2020). Lena Barbara Luhse, Oskar Seeman, Kaarel Pogga.
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(2022), Franziska Meiserina „Terroris“ (2021), Caprice (2022), Franziska Meiserina „Terroris“ (2021), Caprice 
Freeboysina „Pangaröövis“ (2020) ja Agnesena Freeboysina „Pangaröövis“ (2020) ja Agnesena 
lavastuses „Mitte midagi“ (2020).lavastuses „Mitte midagi“ (2020).

Pälvis 2022. aastal Bruno O’Ya nimelise noore talendi Pälvis 2022. aastal Bruno O’Ya nimelise noore talendi 
stipendiumi. Teda saab näha Mart Kivastiku draamas stipendiumi. Teda saab näha Mart Kivastiku draamas 
„Taevatrepp“, Triin Ruumeti draamas „Tume paradiis“  „Taevatrepp“, Triin Ruumeti draamas „Tume paradiis“  
ja ameeriklase Lee Roy Kunzi õudusfilmis „Veresüü“. ja ameeriklase Lee Roy Kunzi õudusfilmis „Veresüü“. 

Allikad: Teater Vanemuine ja Eesti Filmi Instituut. Allikad: Teater Vanemuine ja Eesti Filmi Instituut. 

„Leopoldstadt“ (2023). Külliki Saldre, Lena Barbara Luhse.
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